
Marjan Turnšek.
Za grehe, ki jih
ne manjka niti v
cerkvenih vrstah,
nikomur ni treba
umreti na križu,
meni mariborski
nadškof.
» MATEJ KOŠIR, KATARINA PERNAT

Ob velikonočnih praznikih smo
se znašli sredi vladne krize, v
bistvu pa smo že dalj časa sredi
neke splošne moralne krize ...
Gospodarska in finančna kri-
za nam je odprla oči bolj kot
vse drugo prej. Tudi glede za-
vedanja, da obstaja še globlja
kriza. Svet se je v zadnjih 200
letih postavil na ekonomiji,
ki temelji na profltu. Dobi-
ček je nekaj neosebnega, in
če človek vidi samo to smer
in mu je samo to cilj vsega
prizadevanja - osebnega in
družbenega -, potem nasto-
pi moralna kriza.

Ampak tudi Cerkev je šla na pot
od duhovnega k materialne-
mu...
Cerkev je božja in človeška
ustanova. Sestavljamo jo či-
sto normalni ljudje, kar po-
meni, da smo slabotni, gre-
šni, ampak sveti. Zato se v
Cerkvi skozi zgodovino do-
gaja marsikaj. Zato ni nena-
vadno, da enkrat pride v jav-
nost tudi cerkvena grešnost.

Ko ste nastopili oziroma prevzeli
nadškofijo, ste rekli, da je sveti
duh milostnejši, ko vi grešite. Ali
ni bil to napačen signal vsem, ki
delajo znotraj Cerkve?
Če bi bilo to res, potem za nas
ni rešitve. Pa ne samo za ma-
riborsko nadškofijo, ampak za
človeka. Če Bog ne bi bil bolj
usmiljen, ko grešimo, potem
je človeštvo obsojeno na pro-

pad, ker človek se sam iz kriv-
de greha ne more rešiti.

Ampak nekaterih stvari, kot je
materialni dolg, se tako ne da
rešiti.
To pa gotovo. Vsak mora, če-
sar je zmožen. Naj povem po
domače: če nekdo ukrade av-
to ter pride k spovedi in pove,
da je avto ukradel, spoved ne
velja, če avta ne vrne.

Torej lahko rečemo, da je vaš
predhodnik Mirko Krašovec na-
redil vse, kar je v njegovi moči,
da bi popravil napake?
Glejte, v imenu drugega ne
morem govoriti. Zase lahko
rečem, da mariborska nad-
škofija od mojega prihodapo-
skuša vse to popraviti.

Ob vašem imenovanju ste se že
opravičili vsem malim delničar-
jem in pravite, da se trudite, da
bi jim vrnili denar, ki so ga vlo-
žili. Kot kaže, pa bodo izgubili
vloženih 85 odstotkov. Mislite,
da je opravičilo dovolj?
Na moralni ravni več ni mogo-
če narediti. Kar se čisto prak-
tične ravni tiče, pa je to stvar
uprave in drugih organov, ki
se temu posvečajo. Proces
še ni končan, zato tudi še ni
mogoče reči, kaj in kako bo
na koncu. Vsaka vnaprejšnja
sodba pa je moralno sporna.

Ali ste glede na to, kar se je do-
gajalo v času Krašovca, mogo-
če vendarle razmislili o kakšnih
sankcijah?
On je bil zamenjan, in to je bil
osnovni poseg. Stvari niso ta-
ko preproste, kot jih ljudje vi-
dijo. To je tako velik sistem,
da ni mogoče vsega obesiti na
enega človeka. Stečaj Elana se
je končal po 16 letih, od mene
pa bi radi, da bi v enem tednu
iz rokava stresel rešitev. Bodi-
te resni.

Kaj pa se je zgodilo z Andrejem
Mesarcem iz službe za gospo-

darjenje z nepremičninami in
Andrejem Ekartom, vodjo službe
za investicije, ki je bil tudi lastnik
Betnave? Verjetno sta prav tako
odgovorna za napake?
Vsak je odgovoren na svo-
ji ravni in odgovarja za svo-
je poteze. Za tiste, ki so jih
delali znotraj našega škofij-
skega sistema, odgovarja-
jo nam, za tiste, ki jih delajo
zunaj, pa drugim pristojnim
organom.

So se pri vas oglasili kriminalisti?
Pri meni ne.

Ste vrnili evropska sredstva, ki
so bila - na podlagi ponarejene
dokumentacije - nakazana za
obnovo Betnave?
Ne še, vendar si prizadevamo,
da bi denar vrnili v najkrajšem
možnem času, saj je to naša
dolžnost.

Ali ste morda seznanjeni s tem,
da naj bi se Krašovec po pomoč
obrnii tudi na predsednika vlade?
Uradno o tem ne vem nič.

Kako po vseh pretresih in aferah
ocenjujete priljubljenost Cerkve
v Sloveniji?
Neke bistvene spremem-
be zaradi tega ni. Nekateri
se počutijo prizadete, dru-
gi poskušajo stvar razumeti,
jo sprejeti nase kot del križa,
ki ga je v tem trenutku treba
nositi. V glavnem menim, da
ljudje zelo modro, z dobro
kmečko pametjo poskušajo
razumeti stanje tudi, če ga
ne odobravajo.

So se donacije zmanjšale?
Se ne zmanjšujejo, vendar ker
je potreb več, je tudi prilivov
relativno manj.

Kakšen je odnos nadškofije s
Svetim sedežem?
Mislim, da je odnos dober,
odličen. Mi smo redno na
zvezi - tako glede urejanja go-



spodarskega stanja kakor gle-
de drugih področjih, ki so po-
membnejša.

Ali ste od Vatikana dobili so-
glasje za sanacijo?
Pri reševanju smo na vsakem

koraku v stiku s Svetim sede-
žem oziroma kongregacijo za
duhovnike, pod okrilje katere
spada gospodarsko delova-
nje škofij. Dokončno dovolje-
nje oziroma potrditev bomo
dobili, ko bo stvar končana.
Zdaj pa dobivamo soglasja za
posamezne korake. Sveti se-
dež obveščamo o trenutnem
stanju, na katerega nimamo

veliko vpliva.

Kot denimo o tem, kar se je zgo-
dilo v T-2, ko so upniki razlasti-
li Zvon ena ... Vi na to nimate
vpliva?
Tako je. Tu je upniški odbor, ki
nas o teh zadevah ne obvešča.
O tem sem izvedel iz medijev,
ne od drugod. Čeprav je to tu-
di nekaj, kar je še v teku.

Kako ocenjujete vlado Boruta
Pahorja?
Cerkev sprejema vsako vlado
takšno, kot je, ker postavlja-
ti ali menjavati vlade ni naša
naloga. Moramo živeti z vsa-

ko vlado, kakršnakoli že je. Z
naše strani je možnost dialo-
ga vedno odprta, vemo pa, da
s strani države ni vedno pri-
meren čas. Vzrokov na njihovi
strani je veliko, o njih pa mo-
rajo spregovoriti sami.

Kaj bi ob veliki noči sredi vladne
krize sporočili vernikom in Slo-
vencem?
Glavno sporočilo velike no-
či je upanje.

Torej ni nujno, da se nekdo zno-
va pusti križati za naše grehe?
Ni potrebno.

Kako se ime-
nuje politič-
na opcija ali
stranka, je
vseeno, pri
nas je desno
in levo tako
pomešano, da
včasih ne veš,
kdo je kdo.

Marjan Turn-
šek

Marjan Turnšek
je mariborsko
nadškofijo pre-
vzel sredi naj-
večje krize, ko
naj bi njen dolg
znašal dobrih
17 milijonov
evrov, gospo-
darska divizija
nadškofije z
družbo Gospo-
darstvo Rast
na čelu pa je
na kolenih. Ce-
loten intervju
objavljamo na
zurnal24.si.


